
Introitus:

„Buďte připraveni a vaše lampy ať hoří. Buďte jako lidé, kteří čekají na svého pána, až se vrátí ze 
svatby, aby mu hned otevřeli, až přijde a zatluče na dveře.“ (Lukášovo evangelium 12:35)

 


Čtení ze Staré smlouvy:

1  Šefatjáš, syn Matánův, Gedaljáš, syn Pašchúrův, Júkal, syn Šelemjášův, a Pašchúr, syn 
Malkijášův, slyšeli slova, která mluvil Jeremjáš ke všemu lidu: 2  „Toto praví Hospodin: Kdo 
zůstane v tomto městě, zemře mečem, hladem nebo morem, ale kdo vyjde ke Kaldejcům, zůstane 
naživu a jako kořist získá svůj život, zůstane živ. 3 Toto praví Hospodin: Toto město bude určitě 
vydáno do rukou vojska babylónského krále a ten je dobude.“ 4  Proto řekli velmožové králi: 
„Nechť je ten muž usmrcen, vždyť oslabuje ruce bojovníků, kteří v tomto městě zbývají, i ruce 
všeho lidu, když jim mluví podobná slova. Ten muž neusiluje o pokoj pro tento lid, nýbrž o 
zlo.“ 5  Král Sidkijáš odpověděl: „Hle, je ve vašich rukou, neboť král proti vám nic 
nezmůže.“ 6  Chopili se tedy Jeremjáše a vhodili ho do cisterny Malkijáše, syna královského, která 
byla na nádvoří stráží. Spustili tam Jeremjáše po provazech. V cisterně nebyla voda, jen bláto, 
takže se Jeremjáš topil v blátě. 7  Kúšijec Ebedmelek, dvořan, který byl v králově domě, uslyšel, 
že Jeremjáše dali do cisterny. Když král seděl v Benjamínské bráně, 8  vyšel Ebedmelek z 
královského domu a promluvil ke králi: 9  „Králi, můj pane, zle si počínali tito muži, že to všechno 
proroku Jeremjášovi provedli. Vhodili ho do cisterny, aby tam dole umřel hlady; ve městě už není 
žádný chléb.“ 10  Král Kúšijci Ebedmelekovi přikázal: „Vezmi s sebou odtud třicet mužů a vytáhni 
proroka Jeremjáše z cisterny, než tam zemře.“ 11 Ebedmelek vzal tedy s sebou muže, vešel do 
královského domu dolů do skladu, vzal odtud roztrhané hadry a rozedrané šaty a spustil je po 
provazech Jeremjášovi do cisterny. 12  Kúšijec Ebedmelek řekl Jeremjášovi: „Podlož si ty 
roztrhané a rozedrané hadry do podpaží pod provazy.“ Jeremjáš to tak udělal. 13  Pak táhli 
Jeremjáše na provazech a vytáhli ho z cisterny. Jeremjáš opět pobýval na nádvoří stráží.

Jeremjáš 38:1-13


Čtení z evangelia:

4 Pravím vám, svým přátelům: Nebojte se těch, kdo zabíjejí tělo, a potom již nemají, co by

učinili. 5 Ukážu vám, koho se máte bát. Bojte se toho, který má pravomoc vás po zabití

uvrhnout do Gehenny. Ano, pravím vám, toho se bojte. 6 Což se neprodává pět vrabců za

dva haléře? A ani jeden z nich není zapomenut před Bohem. 7 Vždyť i všechny vlasy na

vaší hlavě jsou spočteny. Nebojte se! Jste cennější než mnoho vrabců.

Lukášovo evangelium 12:4-7


Zrada nebo rada?

Dětem: Dudkové, resp. jejich mláďata odpočívají ve svých hnízdech bezpečně. Mají totiž dobrou 
obranu. Cítí-li se mládě dudka v hnízdě ohroženo, vystrčí proti vetřelci zadek a vypustí na něho 
dávku řídkého trusu, do kterého „přimíchá“ z kostrční žlázy odpornou, po čpavku páchnoucí, 
tekutinu. Tohle dokáže i samička v době hnízdění. Po opuštění hnízda mláďata tento způsob 
obrany ztrácejí.


Jejich hnízda jsou tedy bezpečná, ale také neuvěřitelně páchnou. Říká se o dětech, že spí jako 
dudek. Proč? Znamená to, že spí bezpečně a že je vše v pořádku. Malé děti bezpečně a pokojně 
spí jako dudci a ve svém hnízdě mají zpravidla tak naděláno, že když je rozbalíte, víte, co mají s 
dudky společného.


Jakou to má souvislost s kázáním? Budeme za chvíli číst: „Nebojte se! Jste cennější než mnoho 
vrabců!“ (Lukášovo evangelium 12:7) Pán Bůh svoje lidi vybaví dobrou obranou. Máme strach, a 
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to dost často. Přáli bychom si nějakou zajímavější obranu, silné ochránce, skvělou pušku. Ale Pán 
Bůh má svoje způsoby. Žalm 3:6 říká,  že „Ulehneme, spíme a probudíme se, neboť Hospodin nás
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podepírá.“ Pán Bůh se stará!


1. Všudypřítomný strach 
Příběh, který vám budu vyprávět je příběhem o všudypřítomném strachu. Jeremjáš, prorok proti 
své vůli, který si připadal jako dítě (Jeremjáš 1:5-8), se hrozně moc bál o svůj život a zároveň 
nemohl nemluvit, co mu řekl Hospodin. Byl prorokem, který nemohl prorokováním zastavit zánik 
království, mohl zastavit zhoubu izraelských duší. Jeremjáš je prorok pokání. 


Radil lidem v Jeruzalémě, aby se během obležení vzdali kaldejským (babylónským) vojskům a 
vyšli z města jako poražení. Pokud ne, pak se finální útok v lednu roku 588 před Kristem nedá

ustát a město bude zničeno. Jenže jeho rady byly přijímány jako zrady.


Jak vidíme, s Jeremjášem se nedá vyhrát žádná bitva. Není to žádný transformers, který se z 
obyčejného proroka stane monstrem budícím strach. Je to obyčejný člověk. Má své nepřátele: 
Šefatjáše, Gedaljáše, Júkala Šelemjášova a Pašchúra. Máte něco, čeho se bojíte? Nebo člověka, 
ze kterého na vás jde strach? Pamatuji si kluka, který na mne čekal cestou ze školy u mostku přes 
potok Stropnici v Trhových Svinech a vždy po mně něco chtěl. Třeba hodinky a tak... Nevím, jak 
se jmenoval, ale říkal jsem mu Zhovínek. 


V našem příběhu šlo o víc. Šlo o Jeremjášův život. Jednou už mu bratr Júkala, Jirijáš Šelemjášův, 
chtěl ublížit a vsadil jej do vězení. Král si Jeremjáše z temné kobky zavolal a zachránil mu život, 
ale teď se královi dvořané opravdu rozzlobili, protože jim Jeremjášovy výzvy, aby se vzdali 
kaldejským vojskům, kazily morálku vojáků a obyvatel města.


Kdo vládl v Jeruzalémě? Král a nebo dvořané. Zdá se, že se král svým dvořanům vzdal a nezmohl 
se proti nim ani na slovo. Mít bezmocné krále, kteří nemohou odporovat vlastním služebníkům, je 
strašné. Zavázáni mnoha ohledy nesmí říct to, co by měli a neudělají to, co je nutné. Moc a 
peníze, vazby a tajné informace svazují ruce králům. Není to tak lehké být králem! Král ani necekl, 
když Jeremjáše ti zloduchové spustili úzkým otvorem do bahna v nádrži a on se tam topil. Je to 
paradox:


Jeremjáš nemůže nemluvit, musí říkat to, co jemu samotnému není příjemné. Musí prorokovat 
proti vlastním lidem. A král ani necekne, když by měl mluvit, měl by se ozvat, hájit dobro a pokoj, 
prosazovat spravedlnost. A on mlčí! Měl by bránit zlým lidem ty slabší - a on naopak… Jak běžné 
i v této době! Možná se čeká na naše slovo. Nemyslím tím hned hrdinské řeči, kterých se dá říct 
do megafonů na náměstí spousta. Chce to slovo na správném místě. Někdy říci prosté - Ne! či 
naopak Ano! Proto dnes otevírám Bibli a chci Vás povzbudit příběhem jednoho ustrašeného 
proroka! 
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2. Jednotlivec, nebo většina? Na kom záleží? 
V době živelného strachu se všechno rozmaže a jednotlivci nemají cenu. Jenže osudem národa je 
osud právě toho jednotlivce, kterého máme před sebou. Jeremjáše.


 „Hospodine, jak mnoho je mých protivníků! Mnozí povstávají proti mně. Mnozí o mé duši říkají: Není pro 1

něj záchrany v Bohu. Sela. Ty, Hospodine, jsi štítem vůkol mě. Má Slávo, pozvedáš mi hlavu. Můj hlas zní k 
Hospodinu, volám a on mi ze své svaté hory odpovídá. Sela. Ulehl jsem a usnul. A probudím se, neboť 
Hospodin mě podepírá. Nebojím se desetitisíců lidu, které se kladou kolem mě.“ (Žalm 3:1-7)

 Dnes bude uveden do služby v Telecím nový farář, nedávno ještě vikář ČCE Jan Hrudka. Ten sbor měl 2

statečného faráře, Tomáše Bíska (působil zde v letech 1970–1985). Tomáš Bísek s komunistickým režimem 
nesouhlasil a statečně proti němu vystupoval. Angažoval se v Chartě 77 a krom jiného poskytl útočiště 
režimem pronásledované Anně Šabatové a jejím třem dětem (manželka tehdy vězněného Petra Uhla). Na 
faře pak StB tajně nainstalovala odposlechy se záznamem v jednom z místních domů. Po aféře s jejich 
odhalením byl T. Bísek zbaven státního souhlasu s církevní službou, následně donucen k emigraci do Velké 
Británie a zbaven občanství.
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Jeremjáše spustili do bahna, ale jeho osud nezapadl pod zem. Neztratil se ni z Božího obzoru. 
Našel se muž, který ví, co se dělá a nedělá v každé situaci. Králův otrok černé pleti - Ebedmelek, 
dvorní úředník, který byl v královském paláci. Ten uslyšel, že Jeremjáše dali do cisterny. Cisterny 
měly malý otvor, aby tam nemohlo spadnout zvíře, ale velký prostor uvnitř. Voda byla drahá a 
nemohly jí kazit mršiny! 


Král seděl v té době v Benjamínově bráně. Ebedmelek odešel z královského paláce a promluvil ke 
králi: Můj pane a králi, zle jednali tito muži ve všem, co spáchali vůči proroku Jeremjášovi, že ho 
hodili do cisterny. Zemře tam hladem, protože ve městě už není chléb. Nato král Kúšijci 
Ebedmelekovi přikázal: Vezmi s sebou odsud třicet mužů a vyndej proroka Jeremjáše z cisterny, 
dříve nežli zemře.” (Jeremjáš 38:7-10) Alibismus! Pošle na práci dobrého černocha beze jména 
(Ebed - otrok, melek - králův) a nechá jej velet vojákům? Proč nešel v čele on sám!?


Ebedmelek posbíral hadry a vytáhl Jeremjáše z bahna, do kterého se prorok propadal. Ebedmelek 
nebyl žádným hrdinou, ale alespoň na chvilku se nebál Šelemjášů... A Jeremjáš byl zachráněn 
navzdory hněvu svých nepřátel. Už si vůči němu nic nedovolili. Ebedmelekovi to prostě přišlo 
správné. Musel pomoci. A Jeremjáš se mu svěřil, uvěřil jeho provazům.  
 
Jsou chvíle, kdy je třeba odložit všechny obavy. Jak je povzbudivé slyšet příběh jednoho černého 
otroka beze jména. A chovat se taky tak! Udělat to, co se udělat má, protože je to slušné a 
správné. Nikoli proto, že si to většina přeje. Udělat to, protože to napřimuje a pozvedá celý národ. 
Je psáno: „Spravedlnost vyvýší národ, ale hřích je hanbou národů. Rozumný otrok je králi 
milý.“ (Kniha Přísloví 14:34n)


3. Kdo to vlastně vězí v bahně? 
Jeremjáš uvěřil svým záchrancům, kteří mu hodili provazy a hadry. Ale král nevěří upřímným 
radám Jeremjáše. Bral na proroka velký ohled, chránil jej, ale nemohl mu uvěřit. Ač si král vyžádal 
znova Jeremjášovu radu a on mu zase řekl to samé: “Vzdej se!” Král mu neuvěřil. Bál kaldejských 
vojsk, svých dvořanů, izraelských zběhů v kaldejském vojsku, které kdysi okrádal... Ovšem bál se 
také prorok, opět se ujišťoval svým životem: “Král Sidkijáš Jeremjášovi řekl: Ptám se tě na slovo. 
Nic přede mnou nezatajuj. Jeremjáš Sidkijášovi řekl: Cožpak mě určitě nedáš usmrtit, když ti ho 
oznámím? A když ti poradím, neposlechneš mě. Král Sidkijáš Jeremjášovi tajně přísahal: Živ je 
Hospodin, který nám dal tento život, že tě nedám usmrtit, a že tě nevydám do ruky těchto mužů, 
kteří usilují o tvůj život.” (Jeremjáš 38:14-16) 


Byl to král, který potřeboval pomoc. Možná to bylo v té hloubce, kde Jeremjášovi došlo, že sám 
král vězí v bahně. Králi nic nepomáhalo, ani tvrdá výzva: “Hle, všechny ženy, které zůstaly v domě 
judského krále, budou vyvedeny k velmožům babylónského krále a řeknou: ‚Podněcovali tě a 
přemohli tě mužové, kteří ti slibovali pokoj. Teď, když tvé nohy tonou v bahně, stáhli se 
zpět.‘ Všechny tvé ženy a tvé syny vyvedou ke Kaldejcům. Ani ty jim z rukou neunikneš. Budeš 
chycen rukou babylónského krále a toto město bude vypáleno.“ (Jeremjáš 38:22n) 


A osudy hlavních hrdinů? Sidkijášův život končí tragicky. Je chycen na útěku, vidí smrt svých dětí 
a dvořanů, pak je oslepen a v řetězech odchází jako zvíře do Babylónu, kde zahyne. Byl to 
opravdu špatný král. Jeremjáš je zachráněn, ač nijak neplesá nad péčí kaldejských velitelů, kteří 
si jej předcházejí. Jako by byl jejich agentem a to Jeremjáš není. Nemá žádné uspokojení z 
výsledku a z toho, že měl pravdu.


Ve válečné vřavě dostává prorok slovo pro Ebedmeleka: „Stalo se k Jeremjášovi Hospodinovo 
slovo: Jdi a řekni Kúšijci Ebedmelekovi: Toto praví Hospodin zástupů, Bůh Izraele: Hle, naplním 
svá slova o tomto městě, k jeho zlu, a ne k dobru; v onen den se před tebou uskuteční. Avšak 
tebe v onen den vysvobodím, je Hospodinův výrok, nebudeš vydán do ruky mužů, jichž se 
strachuješ. Jistě tě zachráním, nepadneš mečem a tvoje duše se ti stane kořistí, protože jsi doufal 
ve mě, je Hospodinův výrok.“ (Jeremjáš 39:15-18)


Bůh si pamatuje naše doufání. Vzbuzuje víru a dopřává jí růst. Jen důvěřujte a udělejte to, co víte, 
že udělat máte. I proti většině! Povzbuzovali jsme se příběhem ustrašených lidí, kterým Pán Bůh 
dopřává svou pomoc a ochranu. Pán zaopatří své lidi divně, třeba jako dudka. Žijeme v době 
tisíce strachů a hrůz. Strach z nemoci, ze samoty, z bezpráví, z množství lidí, z neúspěchu... Bát 
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se, je přirozené. Kdo má bázeň před Bohem, bojí se méně lidí. Tak to myslel Pán Ježíš, když 
učedníkům radil, aby se radši báli Boha, který může zatratit v Gehenně.


Slovo na cestu:

„Neboť taková je vůle Boží, abyste dobrým jednáním umlčovali neznalost nerozumných lidí; jako 
svobodní, a ne jako ti, kteří mají svobodu za plášť špatnosti, nýbrž jako otroci Boží. Všechny ctěte, 
bratrstvo milujte, Boha se bojte, krále mějte v úctě.“ (1. dopis Petrův 2:15-17) 


Amen
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